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(Az ülés kezdetének időpontja: 11 óra 00 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

RITTER IMRE nemzetiségi képviselő, a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: 
Milé dámy, vážení páni! Hovorkyne a hovorcovia! Pozdravujem Vás na dnešnom 
zasadnutí Výboru národností v Maďarsku. Tiež vítam v našom kruhu prítomných hostí! 

A szlovák nyelvű köszöntő után engedjék meg, hogy magyar nyelven is üdvözöljem 
önöket. Jó napot kívánok, hölgyeim és uraim. A Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága 
ülését megnyitom. Köszöntöm a megjelent szószólókat, munkatársainkat, ma 
meghívottakat, a sajtó képviselőit. 

Külön köszöntöm Dienes Renáta osztályvezető asszonyt és dr. Simon Barbara 
parlamenti főosztályvezető asszonyt a Pénzügyminisztériumból, valamint dr. Török 
Tamás irodavezető urat és Benedek György urat az Alapvető Jogok Biztosa Hivatalától.  

A jelenléti ív alapján megállapítom, hogy a bizottságból hét fő bizottsági tag 
személyesen van jelen. Kissné Köles Erika szlovén nemzetiségi szószóló helyettesítéssel 
bízta meg Ritter Imre német nemzetiségi képviselőt, Grexa Liliána ukrán nemzetiségi 
szószóló helyettesítéssel bízta meg Giricz Vera ruszin Nemzetiségi szószólót, Paulik Antal 
szlovák nemzetiségi szószóló helyettesítéssel bízta meg Szolga József horvát nemzetiségi 
szószólót, végül dr. Rónayné Slaba Ewa Maria lengyel nemzetiségi szószóló 
helyettesítéssel bízta meg Varga Szimeon bolgár nemzetiségi szószólót.  

Akopjan Nikogosz örmény nemzetiségi szószóló jelezte, hogy nem tud a mai ülésen 
részt venni, így 11 szavazattal kezdjük meg munkánkat. 

A Magyarország 2022. évi központi költségvetéséről szóló 2021. évi XC. 
törvény végrehajtásáról szóló T/5387. számú törvényjavaslat  
(Részletes vita a HHSZ 44-45. §-a alapján) 

A napirendeket előzetesen írásban kiküldtem. Ahhoz észrevétel, módosítási igény 
nem érkezett, ha most sincs, akkor felteszem szavazásra. 

Aki a kiküldött napirendekkel egyetért, kérem, hogy kézfeltartással jelezze. 
(Szavazás.) Köszönöm. Tartózkodás? (Senki sem jelentkezik.) Ellenszavazat? (Senki sem 
jelentkezik.) 

Tartózkodás és ellenszavazat nélkül 11 egyhangú igen szavazattal a napirendet 
elfogadtuk.  

Első napirendi pontunkban részletes vitát folytatunk le Magyarország 2022. évi 
központi költségvetéséről szóló 2021. évi XC. törvény végrehajtásáról szóló T/5387. számú 
zárszámadási törvényjavaslat egészére vonatkozóan, azaz az 1-19. §-ok és az 1-6. 
mellékletek tekintetében. Tisztelettel köszöntöm még egyszer Dienes Renáta osztályvezető 
asszonyt. 

Javaslom a bizottság tagjainak, hogy a részletes vitát két szakaszban folytassuk le. 
A részletes vita első szakaszában meg kell állapítanunk, hogy a törvényjavaslat megfelel-e 
a házszabályi rendelkezések 44. § (1) bekezdésének. Kérdezem az előterjesztő képviselőjét, 
hogy kíván-e hozzászólni. (Jelzésre:) Megadom a szót, parancsoljon! 

 
DR. DIENES RENÁTA osztályvezető (Pénzügyminisztérium): Köszönöm szépen, 

elnök úr. Az előttünk álló törvényjavaslat megfelel az Alaptörvényből eredő tartalmi és 
formai követelményeknek, és illeszkedik a jogrendszer egységébe; megfelel a nemzetközi 
jogból és az európai uniós jogból eredő kötelezettségeknek, és megfelel a jogalkotás 
szakmai követelményeinek.  
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Határozathozatal 

ELNÖK: Köszönöm szépen. Kérdezem, hogy van-e ezzel kapcsolatban bárkinek 
észrevétele vagy megjegyzése. (Senki sem jelentkezik.) Ha nincs, akkor felteszem 
szavazásra. Aki egyetért azzal, hogy a törvényjavaslat megfelel a határozati házszabály 
44. § (1) bekezdésében foglaltaknak, kérem, hogy kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) 
Köszönöm. Tartózkodás? (Senki sem jelentkezik.) Ellenszavazat? (Senki sem jelentkezik.) 

Tartózkodás, ellenszavazat nélkül, 11 igen szavazattal a javaslatot elfogadtuk. Ezzel 
a részletes vita első szakaszát lezárom. 

Áttérünk a második szakaszra, amelyben állást foglalhatunk a képviselő által 
benyújtott módosító indítványokról, illetve dönthetünk saját módosító szándék 
benyújtásáról. Ehhez a törvényjavaslathoz képviselői módosító indítvány nem érkezett. 
Lehetőség van saját módosítási szándék benyújtására. Ilyen igény az előzőekben nem 
érkezett hozzám.  

Ha most sincs ilyen észrevétel, akkor megállapítom, hogy a törvényjavaslathoz 
képviselői módosító javaslat nem érkezett. A bizottság további módosításra irányuló 
szándékot nem fogalmazott meg, így a bizottság részletes vitát lezáró módosító javaslatot 
nem nyújt be.  

Javaslom, hogy zárjuk le a részletes vita második szakaszát, ezzel együtt a részletes 
vitát. Aki ezzel egyetért, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 
Tartózkodás? (Senki sem jelentkezik.) Ellenszavazat? (Senki sem jelentkezik.) 

Tartózkodás, ellenszavazat nélkül, 11 egyhangú igen szavazattal a javaslatot 
elfogadtuk.  

A bizottsági vélemény előadójának megválasztása előtt javaslom a részletes vitáról 
szóló jelentés elfogadását, ennek megfelelően kérdezem a bizottságot, hogy elfogadja-e a 
részletes vitáról szóló jelentést, valamint felhatalmazza-e a bizottság elnökét arra, hogy 
gondoskodjon a bizottság döntéseit összefoglaló dokumentumok benyújtásáról. Aki ezzel 
egyetért, az kérem, hogy kézfeltartással jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 

Tartózkodás, ellenszavazat nélkül, 11 egyhangú igen szavazattal a javaslatot 
elfogadtuk.  

A bizottsági vélemény előadójának megválasztása következne, azonban 
tájékoztatom a bizottságot, hogy a központi költségvetésről szóló törvényjavaslat és annak 
végrehajtásáról szóló indítványok esetében az összegző jelentés és összegző módosító 
javaslat vitájában a költségvetési ügyekkel foglalkozó bizottságnak az összegző jelentés 
ismertetésére kijelölt előadója a tárgyaló bizottságok véleményét is összefoglalva szólal fel. 

Viszont a nemzetiségi szószólók és képviselő részére - mivel nemzetiségi napirendi 
pont -, így a határozati házszabály 47. § (6) bekezdés b) pontja által biztosított öt percben 
fel lehet szólalni. Ezt nem kell megszavazni. Én ezt az öt percet igénybe venném, 
amennyiben nincs más vélemény. Természetesen hozzá lehet szólni a napirend során. 
Köszönöm, erről szavazni nem kell. 

Osztályvezető asszonynak és munkatársainak köszönöm a részvételt, ezzel az első 
napirendi pontunkat lezárom. (Dr. Dienes Renáta és munkatársai elhagyják a termet.)  

Egyebek 

Második napirendi pontunk az egyebek. Ebben három dolgot szeretnék felhozni. Az 
első az éves miniszteri meghallgatások. Csak emlékeztetőül jelezném mindenkinek, amit 
már írásban is megküldtünk, hogy dr. Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes úr bizottsági 
meghallgatására 2023. november 13-án, hétfőn 13 órakor kerül sor; dr. Pintér Sándor 
belügyminiszter úr meghallgatására pedig 2023. november 14-én, kedden 13 órakor.  

Ma 12 óráig kértük az írásbeli kérdések megküldését a miniszter uraknak. Én a 
bizottsági ülést megelőzően Paulik Antal szlovák szószólótól kaptam, valamint jómagam 
is tettem fel kérdéseket, de mástól nem kaptam még kérdést. (Alexov Lyubomir: Még 
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nincs dél.) Még nincs dél, igaz alelnök úr megjegyzése, de felhívnám mindenkinek a 
figyelmét, hogy aki készült kérdéssel vagy esetleg megtette, kérem, hogy sürgősséggel 
küldje át. 

A harmadik meghallgatásra, Csák János miniszter úr meghallgatására 2023. 
december 5-én, kedden 10 órától kerül sor. Részére az írásbeli kérdések megküldésének 
határideje november 20, tehát ott még bőven van idő, de kérem, hogy ezeket is minél 
hamarabb küldjétek meg. 

A másik téma, amit szeretnék felhozni, az a 30 éves a nemzetiségi és etnikai törvény, 
amely az erre vonatkozó rendezvény december 1-jén pénteken 9 órától a bolgár 
művelődési házban kerülne majd megrendezése. Szombaton Hollerné Racskó Erzsébet 
elnök asszonnyal a görög nemzeti ünnepen egyeztettünk. Ő fogja össze.  

Egyrészt lesz egy kerekasztal, ahova minden nemzetiségtől a harminc évvel ezelőtti 
kerekasztal-megbeszélésen részt vettek - akik még köztünk vannak - lennének a 
résztvevői, és egy kulturális program is lesz. Illetve ő fogja össze azt is, hogy a bolgár 
művelődési ház befogadóképességének ismeretében a 13 nemzetiségtől honnan hány 
embert célzunk meg, akik résztvevőként, nézőként jönnének, hogy egyrészt megtöltsük a 
művelődési házat, másrészt viszont beférjenek, akik jönnének.  

Harmadikként pedig azt szeretném megemlíteni, amiről elvileg mindannyiótoknak 
tudomásotok van, hogy Lakatos Oszkár roma alelnök úr levélben fordult hozzám, hogy a 
Roma Országos Nemzetiségi Önkormányzat helyzetét vegyük a Nemzetiségek 
Bizottságánál napirendre, és tárgyaljuk meg.  

Alelnök úrtól fogok még kérni részletesebb anyagot, és valamelyik ülésünkön vele 
egyeztetve napirendre fogjuk majd venni. Azzal együtt, hogy azt gondolom, itt olyan 
eljárások vannak, amiben nekünk nincs hatáskörünk, de azért, hogy tájékozódjunk, és 
amennyiben tudunk, megpróbáljunk segíteni, ezt napirendre fogjuk majd venni.  

Nekem ez a három dolog lett volna. Kérdezem, hogy van-e valakinek egyebekben 
mondanivalója. (Jelzésre:) Megadom a szót Szolga József horvát szószóló úrnak.  

 
SZOLGA JÓZSEF horvát nemzetiségi szószóló: Köszönöm a szót, elnök úr. 

Köszöntöm a bizottság tagjait, illetve a megjelent érdeklődőket. Nem leszek hosszú, 
ígérem.  

Három dologgal kapcsolatban szeretnék én is hozzászólni. Az egyik, hogy a nemzeti 
és etnikai jogokról szóló törvény megünneplése szerintem visszalépés, ha ezt kivisszük a 
Házból, mert végül is e falak között született meg, és szerintem méltóságteljesebben 
tudtuk volna ezt megünnepelni a Házon belül. Ez egy vélemény volt. 

A másik kettő pedig kezdeményezés: a miniszteri meghallgatások előtt most 
kaptam az értesítést, hogy az ONÖSZ szervezésében 7-én lesz az általuk fenntartott 
köznevelési intézmények gazdasági vezetőivel, illetve igazgatóival, önkormányzatok 
képviselőivel megbeszélés a következő évi költségvetés tervezésével, illetve a 
finanszírozással kapcsolatban.  

Ha erről kaphatnánk még a miniszteri megbeszélés előtt egy írásbeli összegzést, 
illetve azt, hogy hogy állnak, hogy ne úgy menjünk neki a következő költségvetési évnek, 
hogy a köznevelési intézmények finanszírozása nem lefedett, illetve keressük meg majd a 
módját a közös megoldásnak.  

Illetve egy probléma az ösztöndíjakkal kapcsolatban. Minden ősszel meg van 
hirdetve, folyik a pedagógus nemzetiségi ösztöndíjak... Az átjárhatóság, híreim szerint, 
amit mi nyújtunk, a nemzetiségi keretből kapott ösztöndíjak esetében a végzettek 
elhelyezkedhetnek az úgynevezett állam által fenntartott intézményekben, viszont akik 
állami ösztöndíjban részesülnek, azoktól visszakövetelik az ösztöndíjat. Ebben kéne, hogy 
szerintem mi is az állami rendszer részei vagyunk, függetlenül attól, hogy nem állami 
fenntartóként szerepelünk, de ha már valaki elvégez egy pedagógus szakirányt, akkor nem 
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ártana, ha nyitottak lennének a mi intézményeinkre, hogy tudjuk őket fogadni, mert 
szerintem elég problémás lesz a pedagógushiány. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm. Csak egy-egy mondatban reagálva, nem vitát nyitva 

megpróbáltuk, megpróbáltam, hogy a Házban csináljuk, de egyrészt a köztársasági elnök 
asszonnyal nem sikerült időpontot egyeztetni; jellemzően azért, mert folyamatosan 
külföldön - és nem is közel - tartózkodik.  

Házelnök úrnak sem volt jó a jó időpont, de alapvetően az ONÖSZ elképzelése volt, 
hogy eleve egy kerekasztallal és a bolgárok házában csináljuk.  

A köznevelési ügyekről: én is szombaton tudtam meg, a görög nemzeti ünnepen, 
hogy lesz ez a megbeszélés. Nyilván nem lett volna baj, ha egy héttel hamarabb van, hogy 
ennek a megállapításait időben el tudjuk küldeni írásban is, de meg fogjuk tenni, ha más 
nem, akkor itt fogjuk majd fölvetni, és utána kapunk majd rá választ, ha nem tudnak 
felkészülni. 

Az ösztöndíjaknál teljesen jogos a felvetés. Ezt már három éve próbáltuk egyszer, 
ugyanis a nemzetiségipedagógus-hallgatói ösztöndíjjal bárhova elmehet: egyházi 
fenntartásúba, Klebelsbergbe, alapítványiba, bárhova. Egyetlen kikötés van, hogy 
nemzetiségi intézménybe és nemzetiségi pedagógusként.  

Ugyanakkor viszont a Klebelsberg-ösztöndíjas nem egyháziba már mehet, és 
nemzetiségibe nem, azzal a kitétellel, hogy arra most is megvan a törvényi lehetőség, hogy 
miniszteri engedéllyel mehet. De nyilvánvalóan ez nem egy normális, járható út, hogy 
minden egyes ösztöndíjasnál, aki Klebelsberg-ösztöndíjas, de nemzetiségi fenntartású 
intézménybe menne, akkor mindenhol külön miniszteri engedélyt kérjünk. Tehát ez 
teljesen irracionális. 

Ennek neki fogunk menni újra. Ez a pandémia előtt volt téma, és utána a 
pandémiánál leállt ez az egész történet. De minden évben van legalább négy-öt olyan 
ember, ahol ez probléma átmenetileg; és közvetetten ezt úgy oldottuk meg, hogy adtunk 
támogatást annak az intézménynek ahova fölvették, és az az intézmény visszafizette a 
Klebelsbergnek az ösztöndíjat, de nyilvánvalóan nem ez a megoldás. Jó.  

Köszönöm. Ebben lépni kell, a Klebelsberggel kell egyeztetni, és erre egy sokkal 
egyszerűbb és természetes, normális megoldást találni. 

Az ülés berekesztése 

Van-e még valakinek egyebekben észrevétele, felvetése? (Senki sem jelentkezik.) Ha 
nem, akkor köszönöm szépen mindenkinek a jelenlétet. Szép napot kívánok!  

Akinek van írásbeli kérdése, azokat várom még a mai napon mindenképpen. 
Köszönöm szépen. Ezzel a második napirendi pontot és az ülést berekesztem. Köszönöm.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 11 óra 16 perc) 

  Ritter Imre 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Barna Beáta  


